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مسیری برای ترکمنچای امریکایی

محمد صرفی در بخشی از یادداشتی با عنوان تپه 
به تپه تا ترکمنچای امریکایی؟! در شماره دیروز 
روزنامه کیهان نوشت:  مراودات خارجی با سایر 
کشور ها از طریق توافقات دو یا چندجانبه یکی از راه های ایستادگی مقابل 
فشار های اقتصادی امریکاست  اما همه آن نیست. مهم تر از آن مسائل داخلی 
کشور است که دو جنبه روانی و عینی دارد. ظاهراً کل پیشنهاد نخست وزیر 
ژاپن که  سال گذش��ته به ایران آمد اعتباری ۵ میلیارد دلاری بوده و مبلغ 
وامی که ما از صندوق بین المللی پول درخواست کرده ایم نیز همین اندازه 
 بوده است. آنچه اروپایی ها در مذاکرات خود با طرف ایرانی عرضه کرده اند 
هم آن قدر اندک است که بیشتر به توهین می خورد تا  پیشنهادی برای تأمل 
کردن. چرا می گوییم مسائل و روند های داخلی و حس روانی مردم مهم تر 
از مسائل و پیشنهادات خارجی است؟  برای نمونه فقط به یک مورد اشاره 
می کنیم.  این روز ه��ا یکی از دادگاه های مفس��دان اقتص��ادی مربوط به 
خریداران شرکت هفت تپه است. جوانکی که به همراه شریک فراری  خود 
در فرایندی عجیب شرکت دولتی را خریده و به زبان ساده تر بالا کشیده و 
به نام ارتقای تولید یک و نیم میلیارد دلار ارز دولتی  دریافت کرده اما یک 
قرِان آن خرج شرکت و کارگران نمی ش��ود بلکه در بازار آزاد با چند برابر 
قیمت به فروش می رسد. ژاپنی ها  برای ما پیشنهاد ۵ میلیارد دلاری می آورند 
و از صندوق بین المللی پول همین میزان وام درخواس��ت می کنیم- که با 
مخالفت امریکا  نمی دهند- اما به جوانکی یک و نیم میلیارد دلار ارز دولتی 
می دهیم! مذاکره و توافق با چین نی��ز از این قاعده عقلی و منطقی  بیرون 
نیست. هرقدر اوضاع کش��ور و مردم سر و سامان بیش��تری داشته باشد، 
می توان محکم تر پشت میز نشست و حرف زد و از  منافع کشور دفاع کرد. 
البته اینجا یک مسئله دیگر هم وجود دارد. برخی ها بدشان نمی آید تپه های 
مختلفی از بی تدبیری عامدانه را  یکی پس از دیگری ایجاد کنند تا در نهایت 

کشور را به یک ترکمنچای امریکایی برسانند.
........................................................................................................................

به جای گله گزاری جواب دهید
 مس��یح مهاجری در س��رمقاله دیروز روزنامه 
جمهوری اس��امی با اشاره به س��خنان وزیر 
بهداشت پیرامون مش��کات مربوط به مهار 
بیماری کرونا نوشت: مشکات اقتصادی و مزاحمت آن در برابر اجرایی شدن 
مصوبات ستاد برای همه قابل درک و فهم است ولی نکته مهم این است که 
 تمام مزاحمت ها به مسائل اقتصادی مربوط نمی شوند. ستاد ملی مقابله با کرونا 
در هفته های اول، بدون آنکه با این و آن تعارف کند  تصمیمات مهمی گرفت و 
برای عملی ساختن مصوبات خود، ایس��تادگی قابل تحسینی کرد. تعطیل 
کردن زیارتگاه ها و نمازجمعه ها و  مساجد، کار آسانی نبود. مقاومت های زیادی 
در برابر این اقدامات صورت گرفت ولی س��تاد توانس��ت با حمایت بالاترین 
مقامات نظ��ام  و همراهی رس��انه ها، ای��ن مقاومت ها را درهم بش��کند و به 
موفقیت های زیادی برسد. متأسفانه این مقاومت دوام نیاورد و کسانی که  نقش 
اساسی را در ستاد برعهده دارند، در برابر خواسته های غیرمنطقی و فشار ها در 
زمینه های مختلف تسلیم شدند و به هشدار ها  نیز توجهی نکردند. نتیجه این 
ش��د که تعداد قربانیان کرونا که در اثر آن موفقیت ها در ۵ خرداد به ۳۴ نفر 

کاهش یافته بود، حالا به   ۲۲۱ نفر افزایش یافته است!  
بار ها تأکید کردیم که آزاد گذاشتن مطلق سفرها، بی توجهی به وضعیت 
مترو، اتوبوس ها، هواپیماها، بازگش��ایی پارک ها، از سر  گرفتن اجرای 
طرح ترافیک، کاهش محدودیت های زیارتگاه ها و مساجد و نماز های 
جمعه، بی تفاوتی در برابر برگزاری عروس��ی ها  و عزاداری ها و... که به 
اقتصاد ربطی ندارند کاماً اشتباه بوده و بخش مهمی از انتقال ویروس 
کرونا را سبب شده اند. امروز آقای  وزیر بهداشت به جای گله گزاری ها 
باید به این سؤال جواب بدهد که ستاد چرا در برابر فشار ها تسلیم شد و 

تن به لغو محدودیت ها  داد؟ 
........................................................................................................................

مفسد اقتصادی را تحقیر کنید
حجت الاسام سیدرضا فاطمی نیا در 
سرمقاله دیروز روزنامه وطن با اشاره به 
ضرورت مبارزه با مفاس��د اقتصادی 
می نویسد: قوه قضائیه انقابی و مبارز در برابر مفسدان اقتصادی، مجلس 
فعال و انقابی و مبارز و نمایندگان از جنس آیت الله شهید مدرس و دکتر 
شهید چمران در مجلس شورای اسامی می توانند مفسدان را قلع و قمع 
کنند، لذا ابتدا باید از خود ش��روع کنند؛ امری که در دو قوه شاهد آن 
بودیم؛ قضیه طبری در قوه قضائیه و قضیه تاجگردون در قوه مقننه. در 
کام و سیره امیرالمؤمنین چگونگی برخورد با مفسدان آمده است. یکی 
از ش��یوه های برخورد و مقابله با فساد، تحقیر مفسدان اقتصادی است. 
امیرالمؤمنین علی)ع( در مواجهه با گزارش تخلف یکی از فرمانداران خود 
به وی نامه می نویسند: »اگر گزارشی که از تو به دست من رسیده، درست 
باشد، ارزش بند کفش تو از تو بیشتر است« یا در جای دیگر می نویسند: 
»آخرت خود را برای دنیای دیگران خراب کردی.« عزل فوری مفس��د 
اقتصادی یکی دیگر از شیوه های امیرالمؤمنین در مقابله با فساد است. 
علی)ع( در موارد مختلف که به او گزارش می دهند فان قاضی یا فرماندار 
شما با اشراف نشست و برخاس��ت می کند و بر سفره های زرین حاضر 
می ش��ود، لحظه ای درنگ نمی کند و فوری نامه ع��زل آن فرماندار را 
می نویسد و خطاب به او می فرماید: »اموالی که دست توست امانت است 
و حق نداری از آن اس��تفاده کنی تا فرماندار بعدی بیاید و در بازگشت، 

سخت از تو حساب و کتاب خواهم کشید.«
با همین نگاه انتظار جامعه نخبگانی و انقابی و همچنین امت شهیدپرور 
از مجلس و نمایندگان انقابی و همچنین دستگاه قضا برخورد قاطعانه 
و به موقع با مفسدان اقتصادی است و این دستورات امیرالمؤمنین در 

برخورد با مفسدان را سرلوحه کار خود قرار دهند.
........................................................................................................................

کارنامه بی اعتبار دولت
مس��عود پیرهادی در س��رمقاله دیروز   
روزنامه رسالت با اشاره به اعتراف دولت 
به مش��کات موجود در بخش مسکن 
می نویسد: امیدوارم این گونه نباشد که حلقه نزدیک رئیس جمهور با وزیر 
سابق مسکن که سرپناه بس��یاری از مردم را مزخرف می خواند، اختافات 
عمیقی پیدا کرده باش��ند و ماحصل آن، اظهارات رئیس جمهور پیرامون 
مسئله مسکن در دولت یازدهم بوده باشد. کجا دیده اید که رئیس محترم 
جمهور، نسبت به کم کاری های خود و همکارانشان حرفی زده باشند؟  یا 
سرسوزنی، نقدی را پذیرفته باشند؟ عاوه بر این آیا ضعف و بی تدبیری دولت 
تنها به حوزه مسکن محدود می شود؟ به فرض که دولت ضعفی جز کم کاری 
در عرصه مسکن نداشته، آیا این ضعف تنها در دولت اول حسن روحانی وجود 
داشته است؟ مگر دولت در دوره دوم خود چه گلی به سر مردم زده و کدام 
دغدغه آنها را در عرصه مسکن برطرف کرده است؟ خدا کند بر همین اساس، 
اعتراف اخیر رئیس جمهور در حوزه مسکن، تسویه حساب داخلی کسانی که 
قرار بود جیب مردم را چنان از درآمد سرش��ار کنند که احتیاجی به یارانه 

نداشته باشند با پیاده شدگان از قطار دولت تلقی نشود!
عجیب تر از همه موارد پیش گفته، اظهارات اخیر رئیس جمهور، معاون 
اول او و برخ��ی چهره های دولتی پیرامون موفقیت های دولت اس��ت. 
از محافل غیررسمی خبر می رسد اس��حاق جهانگیری نمی خواهد در 
کارنامه مردود دولت شریک باشد و چند بار تاش کرده از این کشتی 
 شکسته پیاده شود؛ حال چگونه است که در رسانه ها از توفیقات دولت 
می گوید؟ مشکل آنجاست که همه چیز سیاسی است و سنجه ای برای 
بررسی کارنامه دقیق هیچ مسئول و دستگاهی نداریم، اگرنه می دید 
که نه تنها منتقدان و کارشناسان مستقل که حتی هواداران پروپاقرص 

دولت هم از آن اعام برائت می کردند.

88498443سرویس  سیاسي

مقصرسازي به جاي پذيرش اشتباهات عديده در امور کشورداري

دستاوردسازی از برجام، جاده ای یکطرفه است

باور برخ��ی دولتم��ردان همچن��ان حول یک 
محور مي چرخد و آن اینک��ه »برجام همچنان 
س��ند بامنازع و بدون اشکال اس��ت« و به رغم 
چالش هایی که از س��وي دولت هاي غربي براي 
آن ایجاد شده است مي تواند اهداف کشور را در 
عرصه هاي مختلف اقتصادي و سیاسي و تجارت 

بین المللي محقق کند.
چنین برداش��تي از برج��ام به ق��دري در آرا و 
اندیشه هاي غرب باورهاي داخلي رسوخ و نفوذ 
داشته است که بعد از گذش��ت پنج سال از روز 
امضاي برج��ام، همچنان هیچ گون��ه نقدي را 
نس��بت به برجام، قطعنام��ه ۲۲۳۱، محتواي 
ای��ن دو و رویکرد مذاکره کنندگان کش��ورمان 
در فرایند مذاکرات هس��ته اي برنمي تابند و به 
گونه اي از دس��تاوردهاي برجام سخن به میان 
مي آورند که گویي امروز ن��ه دلار مرز ۲0 هزار 
تومان را رد کرده و نه گران��ي روزافزون و رکود 
و تورم اوضاع معیش��تي و اقتصادي مردم را به 

مرحله فوق بحراني رسانده است.
   برجام سند افتخار است!

این برداشت را از مواضع دیروز سخنگوي دولت علي 
ربیعي هم مي توان کرد؛ آنجا که وي در یادداشتی 
تحت عنوان »مناقشه یا مفاهمه: مسئله این است« 
سه موضوع چالش برانگیز سیاسی در هفته گذشته 
مانند شایعه سازی درباره برنامه جامع راهبردی ۲۵ 
ساله با چین، بدانگاری برجام و طرح سؤال از رئیس 
جمهور را مورد توجه قرار داده اس��ت. سخنگوي 
دولت در یادداش��ت خود در دف��اع از دولت تدبیر 
و امید به قدري مبالغه آمیز س��خن گفته است که 
گویي دولت هفت ساله حس��ن روحاني نه تنها به 
تمام ش��عارهاي انتخاباتي خود همانند »چرخش 
همزمان چرخ س��انتریفیوژ و چرخ زندگي مردم« 
جامه عمل پوشانده اس��ت بلکه آسایش و آرامش 

اقتصادي و معیشتي را به زندگي مردم هدیه داده 
اس��ت و مردم براي تأمین مایحتاج زندگي عادي 

خود هم در مضیقه نیستند!
س��خنگوي محترم دولت همانند فاتحان عرصه هاي 
مختلف جنگ سخن گفته است، ادبیاتي که فرافکني 
و تقصیرتراشي از دیگران و به ویژه حاکمیت سیاسي 
کشور رکن اصلي آن را تش��کیل مي دهد و در مقابل 
مدح و منقب��ت از دولت و دس��تاوردهاي خیالي آن 
یک اصل اساس��ي به ش��مار مي رود؛ وي در بخشي 
از یادداش��ت خود مي آورد: »آن واکنش احساس��ی 
و هیجانی که برخی در جریان س��خنرانی ظریف به 
نمایش جهانی گذاشتند متأسفانه فاقد عنصر برنامه ای 
بود. اگر برخی از دوستان حقیقتاً به آن چیزی که علیه 
برجام می گویند اعتقاد دارند چ��ه طرح جایگزینی 
دارند و چرا آن را مکتوب نمی کنند که به شکل یک 
سیاست و راهبرد مدون در معرض ارزیابی قرار گیرد؟ 
بهتر است چنین طرحی ارائه و به منظر افکار عمومی 
رس��انده ش��ود و تکلیف برجام و آژانس و...- همانند 

FATF که روشن شد- مشخص شود.«
وي در ادامه همچنان بر من��زه بودن متن برجام 
تأکید مي کند و همانند س��ایر همفکران خود در 
دولت معتقد اس��ت که ترامپ و دوس��تان مقصر 
وضع کنوني کشور هستند! و متن پر از حفره هاي 
حقوقي برجام هیچ ضعفي نداشته و ناکارآمدي و 
ناتواني دولتمردان وضع را به اینجا نرسانده است: 
»هدف و برنامه ترام��پ از خروج از برجام با تصور 
خروج فوری متقابل ایران بود. تصمیم هوشمندانه 
ما در باقی ماندن در برج��ام نوعی مقابله با برنامه 
ترامپ برای امنیتی س��ازی ایران ب��ود. در اینجا 
قصد ندارم در مقابل آنان که به بی خاصیتی برجام 
اش��اره می کنند به خاصیت های برجام بپردازم و 
علل وضعیت امروز ما را فارغ از نیات شوم ترامپ 
برشمارم. برجام توافقی مبتنی بر خواست عمومی 

جامعه ایران و م��ورد تفاهم همه ارکان حاکمیت 
بود که قطعاً برای دیروز، ام��روز و فردای ما فواید 

بسیاری داشته و خواهد داشت.«
   استناد متهمان به قطعنامه 1929!

علي ربیعي در ادامه یادداش��ت خ��ود از آفت و 
پیامدهاي حقوقي، اقتصادي و سیاسي قطعنامه 
۱9۲9 س��خن به میان آورده است؛ بدون اشاره 
به اینکه بس��تر اجتماعي- سیاس��ي و امنیتي 
قطعنامه ۱9۲9 را چه کس��اني در داخل کشور 
به صورت هدفمن��د و براي امری��کا و متحدان 
اروپایي در شوراي امنیت س��ازمان ملل فراهم 
کرده بودند. تا این شورا نهایتاً با توجه به وضعیت 
اجتماعي- سیاس��ي داخلي ایران که به واسطه 
کودتاي رنگي همفک��ران آقاي ربیعي در داخل 
کشور به وجود آمده بود مجاب به وضع مهم ترین 

قطعنامه تحریمي علیه ایران شوند.
حال آقاي ربیعي و دوس��تان دولتمرد به جاي 
پاس��خگویي نس��بت به ناکارآم��دي و ناتواني 
دولت در تحقق مس��ئولیت هاي حداقلي خود 
به قطعنامه اي استناد مي کنند که خود مسبب 
وضع آن ش��ده اند، آن هم با این روش سیاسي- 
رواني که با یادآوري مشکات چند سال گذشته 
کشور، بر سر مردم براي مدیریت ناکارآمد خود 
منت گذاشته و همچنان خود را در جایگاه شاکي 

و نه متشاکي قرار دهند.
وي در بخش��ي از یادداش��ت خود  ادامه مي دهد: 
»یادمان نرفت��ه که قطعنامه ۱9۲9 در س��ال 90 
بدترین قطعنامه علیه ایران بود؛ از زمان تش��کیل 
سازمان ملل متحد چنین قطعنامه ای علیه ایران 
صادر نشده بود. امروز هم معتقدم بزرگ ترین تاش 
بدخواهان این است که ما را وارد دام شورای امنیت 
سازمان ملل کنند. گرچه ما از سال 9۴ تا امروز به 

سامت عبور کرده ایم.«

اس��تناد ربیعي به قطعنامه فوق در حالي است که 
با اصرار و پافشاري رهبران آش��وب در سال 88 و 
ادامه دار شدن آش��وب هاي خیاباني در تهران در 
ماه هاي بعد، امریکایی ها به این باور مي رسند  که 
ظرفیت هاي داخلي در ایران نبای��د از بین برود و 
باید آشوب هاي خیاباني احیا شود بر همین اساس 
۱۳ فروردین 89، باراک اوباما رئیس جمهور امریکا 
در یک کنفران��س مطبوعاتی مش��ترک با نیکا 
س��ارکوزی رئیس جمهور وقت فرانسه اعام کرد 
خواس��تار آن اس��ت که ۱۵ عضو ش��ورای امنیت 
سازمان ملل تنها در عرض چند هفته تحریم های 

جدیدی را علیه ایران تصویب کنند.
رئیس جمهور امریکا روز بعد در گفت وگو با شبکه 
تلویزیونی CBS بیان مي کند: »همه مدارک نشان 
می دهد ته��ران در تاش برای دس��تیابی به توان 
تسلیحات هسته ای است. ایران با چنین توانایی ای 
می توان��د زندگی را در خاورمیان��ه بی ثبات کند و 
رقابت تسلیحاتی را در منطقه به راه اندازد. »من فکر 

می کنم ایده کنونی ادامه افزایش فشارهاست.«
هاوارد برمن، رئیس کمیته روابط خارجی مجلس 
نمایندگان امریکا نیز در سخنرانی بیان مي کند: »ما 
به شدیدترین تحریم ها و در سریع ترین زمان ممکن 
نیاز داریم.« اروپایي ها ه��م در یک روال عادي در 
حمایت از امریکا وارد عمل مي شوند به گونه اي که 
آنگا مرکل صدراعظم آلمان در همان مقطع زماني 
بیان مي کن��د: »روی قید زمان��ی زود برای اعمال 

تحریم ها تأکید دارد.«
   سند افتخاري که افتخار همه است

سایر افراد معتقد به دیپلماسي سازي در برابر غرب 
همانند علي ربیعي از متن برجام دفاع کرده و تقصیر 
را متوجه طرف غربي مي کنند بدون آنکه اشاره اي 
به گاف هاي حقوقي و سیاس��ي که در متن برجام 

به کار رفته است داشته باشند.
محمدجواد ظریف وزیر امور خارجه کشورمان 
نیز هفته گذش��ته به گونه اي از متن و محتواي 
برج��ام و قطعنام��ه ۲۲۳۱ دفاع ک��رد و آن را 
س��ند افتخار دانس��ت که انگار همه وعده هاي 
پرطمطراق برجام همانند »برداشته شدن تمام 
تحریم هاي ضدایراني«، »عادي س��ازي روابط 
تج��اري و اقتصادي ایران با س��ایر کش��ورها«، 
»بازگرداندن اعتبار به پاس��پورت ایراني«، »از 
بین بردن فقر مطلق«، »گسترش سرمایه گذاري 
خارجي« و دهها شعار دیگر روي تحقق به خود 
دیده است و امروز جامعه ایراني طعم تلخ فقر و 

استضعاف را نمي چشند!
حمایت هاي مستمر و متعصبانه از برجام توسط 
دولتمردان ارشد کشورمان با حمایت هاي گسترده 
عوامل رسانه اي در داخل و خارج از کشور این باور 
را به یقین تبدیل مي کند که برجام پیش مقدمه 
یک پلن اصلي براي »توسعه وابسته گرایي« کشور 
در عرصه بین المللي و داخلي بوده اس��ت و براي 
حفظ اصالت و ماهیت چنین پلني باید براي برجام 
دستاوردسازي کرد و به صورت متمرکز ترامپ و 
دوستان را مقصر اصلي پیش��امدهاي برجام و نه 
متن پر از ضعف و اشکال این توافقنامه معرفي کرد 
تا کشور در مسیري که قرار گرفته است بازگشت 

به عقب نداشته باشد.

دولت زمین  وزارتخانه ها را برای مسکن 
اختصاص دهد

نماينده نیشابور در مجلس از دولت 
خواس�ت س�ازمان امور اراضی و 
وزارتخانه ها را متقاعد کند تا با در 
اختیار قرار دادن زمین هايشان و 
همراه�ی بخش ه�ای دولت�ی و 
خصوصی، ساخت وساز مسکن را 
توسعه دهند تا مش�کل مسکن 

جوانان حل شود.
هاجر چنارانی نماینده مردم نیشابور 
در مجلس شورای اسامی در گفت وگو با فارس درباره التهاب مسکن و عدم 
امکان ازدواج برای جوانان اظهار داشت:  وقتی ازدواج جوانان به تأخیر بیفتد 
آسیب های اجتماعی افزایش یافته و در آینده با آسیب های زیادی مواجه 
خواهیم شد .وی با بیان اینکه دولت باید از س��ازمان امور اراضی بخواهد 
زمین هایش را در اختیار خانه سازی قرار داده و با همراهی دیگر بخش های 
دولتی و خصوصی به سمت ساخت وساز انبوه برود تا مشکل مسکن جوانان 
حل شود، افزود: باید با اس��تفاده از تسهیات مختلف جوانان و زوجین را 
خانه دار کرده و اقساط مسکن آنها را بلندمدت در نظر بگیریم .نماینده مردم 
نیشابور در مجلس شورای اسامی تصریح کرد: در ابتدای فعالیت دولت، 
آقای روحانی به دلیل انتقاد به دولت قبل اعام کردند پروژه های مسکن 
مهر خارج از حوزه استحفاظی شهرها ساخته شده و مشکات متعددی 
دارد ولی هم اکنون شاهدیم قیمت مسکن مهر افزایش پیدا کرده و حتی 

جوانان خانه دار شدن خود را آرزو می بینند.
........................................................................................................................

وزارت کشور: 
 کوچک ترین درگیری در گچساران 

واقع نشده است
وزارت کشور هرگونه ارتباط و انتساب تصاوير پخش شده در فضای 
مجازی با شهر گچساران و رد اعتبارنامه تاجگردون را تکذيب کرد.
به گزارش فارس، روابط عمومی و اطاع رسانی وزارت کشور، با صدور 
اطاعیه ای هرگونه ارتباط و انتس��اب تصاویر پخش ش��ده در فضای 
مجازی با تصمیم اخیر مجلس شورای اسامی در خصوص منتخب یکی 

از حوزه های انتخابیه در استان کهگیلویه و بویراحمد را تکذیب کرد.
در این اطاعیه آمده اس��ت: نظر به اینکه در پی تصمیم اخیر مجلس شورای 
اسامی در خصوص منتخب یکی از حوزه های انتخابیه در استان کهگیلویه و 
بویراحمد، برخی کانال ها در فضای مجازی، با انتشار برخی کلیپ های آرشیوی 
مربوط به حوادث سال های گذش��ته س��ایر مناطق، در صدد القای درگیری 
مسلحانه در گچساران هستند و از این رهگذر تحریک عواطف مردم در منطقه و 
پخش اخبار جعلی در سطح افکار عمومی کشور  را دنبال می کنند، ضمن تکذیب 
هرگونه ارتباط و انتساب تصاویر پخش شده به استان کهگیلویه و بویراحمد، 
به استحضار عموم مخاطبان، اصحاب رسانه و فعالان فضای مجازی می رساند، 
همچنان که مردم شریف شهرستان گچساران و مناطق مجاور از نزدیک شاهد 
و ناظر رویدادها هستند، آرامش کامل در این منطقه برقرار و با مسئولیت شناسی 
گروه های مختلف مردم و چهره های موردتوجه افکار عمومی و همچنین حمایت 
همه دستگاه ها از استمرار امنیت در سطح اس��تان، کوچک ترین درگیری یا 

ناامنی در گچساران و مناطق اطراف آن واقع نشده است.
........................................................................................................................
تا نگاه انحصاری دولت به غرب اصلاح نشود 

مشکل حل نخواهد شد
تا زمان�ی که دول�ت، گش�ايش همه مش�کلات و باز ش�دن همه 
گره ها را به دس�ت غ�رب و امريکا بداند، مش�کل حل نمی ش�ود.

عباس گودرزی نماینده مردم بروجرد در مجلس در گفت وگو با فارس،  با 
اشاره به توافقنامه اقتصادی ایران با چین گفت: باید زودتر از این حرف ها 
گرایش به ش��رق و چین در بحث روابط اقتصادی صورت می گرفت.  تا 
زمانی که روابط اقتصادی ما تنها منحصر به فرد و اروپا باشد مشکل ما 
حل نخواهد شد چراکه اروپایی ها یک طرف پروژه های دشمنی امریکا 
علیه ایران هستند .نایب رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس اظهار داشت: 
یکی دیگر از معایب منحصر شدن در روابط اقتصادی با غرب این است 
که ما از ایجاد روابط جدید با دیگر کشورها بازمی مانیم و حتی این نگاه 
انحصاری باعث می شود تا روابط ما با بعضی از کشورها نیز دچار تیرگی 
شود .گودرزی خاطرنشان کرد: انحصار روابط اقتصادی ما با اروپا و غرب 
باعث می شود آنها نسبت به ما به طمع بیفتند و همان طور که گفتم ما 
از ایجاد روابط اقتصادی و گش��ایش ها در این زمینه با دیگر کش��ورها 
بازمی مانیم .وی افزود: بدتر از روابط اقتصادی با غرب نگاهی است که در 
این باره در دولت وجود دارد و تا زمانی که دولت نگاهش این گونه باشد 
که تمام مشکات از رهگذر ارتباط با غرب حل می شود و تمام گره ها به 

دست امریکا و اروپا باز خواهد شد، مشکل مان حل نمی شود.
........................................................................................................................

ارتش مایه دلگرمی ملت ایران در شرایط 
بحرانی است

ارتش مايه دلگرمی و پش�تیبان ملت ايران در ش�رايط س�خت و 
بحرانی است و همه فرماندهان بايد اين باور را حفظ و تقويت کنند.

به گزارش ایس��نا به نقل از روابط عمومی نی��روی زمینی ارتش، امیر 
سرتیپ دوم علی حاجیلو فرمانده قرارگاه منطقه ای شمالغرب کشور 
در جمع فرماندهان یگان های ش��مالغرب خاطر نشان کرد: بحمدالله 
بیماری کرونا در پادگان های نیروی زمینی ارتش تحت کنترل بوده و 
هیچ گونه همه گیری در داخل پادگان های نزاجا نداشته ایم. فرماندهان 
همچنان باید آمادگی کامل خود را برای مقابله با ویروس کرونا در فصل 
پاییز و ایمن سازی پادگان ها در این فصل داشته باشند.فرمانده قرارگاه 
منطقه ای ش��مالغرب نزاجا تأکید کرد: ارتش همواره مایه دلگرمی و 
پشتیبان ملت ایران در شرایط سخت و بحرانی است و همه فرماندهان 
باید این باور را حفظ و تقویت کنند .امیر س��رتیپ دوم علی حاجیلو با 
اشاره به فضاسازی های دشمنان در فضای مجازی برای کشور گفت: ما 
باید هوشیاری لازم را برای مقابله با اقدامات فریبکارانه و ناجوانمردانه 

کشورها و گروه های معاند در فضای مجازی داشته باشیم.
........................................................................................................................

 انتخابات الکترونیکی سرعت عمل 
و شفافیت را افزایش می دهد

انتخابات الکترونیکی س�رعت عم�ل و ش�فافیت را افزايش و از 
س�وی ديگر هزينه ه�ای برگ�زاری انتخابات را کاه�ش می دهد.

مصطفی طاه��ری نماینده مردم زنج��ان و طارم در مجلس ش��ورای 
اس��امی در گفت وگو با خانه ملت، با اش��اره به اهمی��ت الکترونیکی 
ش��دن انتخابات ها، اظهار داش��ت: به ط��ور کلی یکی از آس��یب های 
جدی کشور عدم الکترونیکی ش��دن به معنی واقعی است. انتخابات 
الکترونیکی سرعت عمل و شفافیت را افزایش می دهد و از سوی دیگر 
هزینه های برگزاری انتخابات را کاه��ش می دهد .طاهری ادامه داد: با 
توجه به شرایطی که مکانیزه شدن انتخابات به دنبال دارد، قطعاً موافق 

الکترونیکی شدن انتخابات هستیم تا این امر به سهولت انجام شود.
این نماینده مردم در دوره یازدهم مجلس شورای اسامی با بیان اینکه 
خلأهایی در قوانی��ن انتخاباتی داریم، گفت: قانون انتخابات ریاس��ت 
جمهوری و مجل��س خلأ هایی دارند که به همی��ن جهت، طرحی را با 
دوس��تان امضا کرده ایم و اکنون در نوبت قرار گرفته تا توس��ط هیئت 
رئیسه مجلس اعام وصول ش��ود. در این طرح اصاح قانون انتخابات 

شوراها، ریاست جمهوری و مجلس را لحاظ کرده ایم.

نايب رئیس کمیسیون امنیت ملی:

غربی ها خط شایعه علیه همکاری ایران و چین را فعال کردند
غربی ها از تواف�ق ايران و چی�ن ناراضی هس�تند برای همین 
خ�ط تولی�د ش�ايعه علی�ه اي�ن هم�کاری راه انداخته ان�د.

عباس مقتدایی، نایب رئیس کمیس��یون امنیت ملی و سیاس��ت 
خارجی مجلس شورای اسامی، در گفت وگو با تسنیم با بیان اینکه، 
هنوز چیزی به نام توافق ۲۵ ساله ایران و چین رسمی و قانونی وجود 
ندارد، گفت: آنچه تاکنون مطرح شده یک پیش نویس است که بین 
دولت چین و ایران مطرح شده و همین پیش نویس ها موجب نگرانی 
غربگرایان، کش��ورهای غربی و شانتاژها و شایعه س��ازی آنها برای 

ناخرسند کردن مردم ایران از این توافق شده است.
وی با اینکه چین به عنوان کش��وری قدرتمند در حوزه اقتصادی 
و به عنوان یکی از قطب های مهم اقتص��ادی دنیا آماده همکاری 

با ایران برای رف��ع نیازهای خود در تأمین انرژی مطمئن اس��ت، 
تصریح کرد: جمهوری اس��امی ای��ران نیز به عنوان کش��وری با 
منابع فراوان انرژی و نفت، در پی اطمین��ان از بازار نفت و انرژی 
خود و البته س��رمایه گذاری و روابط اقتصادی خوب با چین است 
که این آمادگی، موجب طرح پیش��نهاد توافق ۲۵ س��اله ش��ده 
که قطعاً دس��تاوردهای بزرگ اقتصادی برای دو کش��ور خواهد 
داش��ت. مقتدایی با اشاره به بیانیه مش��ترک ایران و چین درباره 
همکاری های مشترک اقتصادی، افزود: ایران برای سرمایه گذاری 
در جاده ابریش��م که مورد توجه دولت چین است اعام آمادگی 
کرده و چین نیز از همکاری مس��تمر، درازمدت و اطمینان بخش 

اقتصادی با ایران استقبال کرده است.

نایب رئیس کمیسیون امنیت ملی مجلس با اشاره به تاش برخی 
کشورهای غربی و امریکا برای اخال در همکاری جامع راهبردی 
ایران و چین، گفت: مخالفت امریکا و برخی کشورهای غربی با چنین 
توافقی که موجب افزایش اقتدار اقتصادی دو کشور خواهد شد، قابل 
پیش بینی بوده اما این اقدامات خللی بر اراده دو کشور برای توافق 

بلندمدت نخواهد داشت.
وی در پاسخ به این سؤال که توافق ایران و چین چه زمانی نهایی و 
قطعی خواهد شد، گفت: از آقای دکتر ظریف دعوت کردیم تا هفته 
آینده با حضور در کمیسیون امنیت ملی، درباره جزئیات این موضوع 
توضیح دهند. توافقنامه ۲۵ ساله ایران و چین، طبق قانون باید به 

تصویب مجلس شورای اسامی برسد.

   خبر

سخنگوی شورای نگهبان:

منعی برای پخش مذاکرات شورا در تصویب قوانین وجود ندارد
هجمه ه�ا به اين ش�ورا مثل بقیه هجمه هاس�ت 
و برخی از س�ر نادانی و برخی از س�ر کینه توزی 
است و امیدواريم دوس�تان نادان به خود بیايند.

به گزارش مهر، عباس��علی کدخدایی س��خنگوی 
شورای نگهبان روز شنبه در نشست خبری خود، در 
پاسخ به سؤالی درباره رد اعتبارنامه »تاجگردون« و 
هجمه های وارده در این زمینه به ش��ورای نگهبان، 
تصریح کرد: ش��ورای نگهبان یک مرحله رسیدگی 
است و رسیدگی به اعتبارنامه ها مرحله دیگری است 
و ارتباطی با هم ندارند. ۱9 مورد هم قباً داشتیم که 
در شورا تأیید شده بود اما مجلس به اعتبارنامه ها رأی 
لازم را نداد از این رو اتفاق خاصی نیست. کدخدایی با 
بیان اینکه هجمه ها مثل بقیه هجمه هاست و برخی از 
سر نادانی و برخی از سر کینه توزی است و امیدواریم 
دوس��تان نادان به خود بیایند، تصریح کرد: شورای 
نگهبان همان شورای  88 است و از آرای خود دفاع 
می کند. دوستان باید ماحظات دیگر را  داشته باشند 
و از شایعات پرهیز و اخبار را بررسی کنند و ببینند 
چه کسی خبر را می دهد و بعد اعام نظر کنند. لازم 

نیست فرافکنی و به شورای نگهبان  هجمه کنند.
   شورای نگهبان نظارت بر انتخابات شوراها 

را نمی پذيرد
کدخدایی همچنین  درباره زمان برگزاری انتخابات 
افرادی که از مجلس یازدهم جا مانده اند، گفت: ما 
دو مرحله انتخاب��ات داریم که یکی از آنها ش��امل 
مرحله دوم می ش��ود و افرادی را مشمول می شود 
که حدنصاب لازم را برای ورود به مجلس نداشتند 
که این انتخابات اگر مشکلی پیش نیاید شهریور ماه 
سال جاری برگزار می شود. انتخابات میان دوره ای 
هم ب��رای حوزه هایی برگزار می ش��ود که نماینده 
منتخب شان یا فوت شده اند یا به هر دلیل از مجلس 
بازمی مانند که با انتخابات ریاست جمهوری برگزار 
می شود. کدخدایی درباره اینکه فعالیت های برخی 
از شخصیت ها ش��ائبه تبلیغاتی دارد، تأکید کرد: 
تبلیغات برای انتخابات به جز در مدت تعیین شده 
ممنوع است و هر فعالیتی که مصداق تبلیغات باشد 
مستلزم ورود ش��ورای نگهبان اس��ت. با این حال 
فعالیت های فعلی عرفاً تبلیغات تلقی نمی ش��ود. 

وی درباره وظیفه شورای نگهبان در قبال انتخابات 
شوراها، گفت: در خصوص انتخابات شوراهای شهر 
و روستا بر اساس قانون اساسی، نظارت برای شورای 
نگهبان پیش بینی نشده اس��ت اما دوستان اصرار 
دارند که نظارت بر این انتخابات نیز بر عهده شورای 
نگهبان باشد. من فکر می کنم پذیرش این امر برای 

شورای نگهبان دشوار باشد.
   تکذي�ب رايزن�ی احمدی نژاد با ش�ورای 

نگهبان
کدخدایی درباره ش��ایعات رایزن��ی احمدی نژاد با 
شورای نگهبان اظهار داش��ت: هیچ گونه رایزنی از 
سوی هیچ کس به عمل نیامده و همه شایعات حول 
این موضوع تکذیب می ش��ود. وی درباره اینکه آیا 
امکان پخش مستقیم مش��روح مذاکرات شورای 
نگهبان در موضوع بررسی صاحیت کاندیداها وجود 
دارد یا خیر، گفت: طبق قانون اطاع رسانی درباره 
نتیجه بررسی صاحیت ها باید به خود کاندیداها 
اعام شود زیرا ممکن است افراد مشکاتی داشته 
باشند و کسی از آن باخبر نباشد و در نتیجه اعام 

نظر شورا به صورت علنی زمینه هتک حرمت او و 
خان��واده او را فراهم کند که خاف ش��رع، قانون و 
اخاق اس��ت. منعی برای پخش مشروح مذاکرات 
ش��ورا در موضوع تصویب قوانین وج��ود ندارد اما 
در موضوع تأیید صاحیت ها بعید است که چنین 

امکانی فراهم شود.
   بررسی مدرک تحصیلی کانديدای مجلس 

با وزارت کشور است
وی درباره سند ۲۵ ساله بین ایران و چین نیز گفت: 
همه موافقتنامه ها و قرارداده��ای بین المللی باید 
در مجلس و ش��ورای نگهبان بررسی شود و درباره 
قرارداد ۲۵ س��اله ایران و چین ه��م همین اتفاق 
خواهد افتاد. اصل قرارداد ۲۵ س��اله ایران و چین 
خوب بود و بای��د از آن حمایت کنی��م. کدخدایی 
درباره رس��یدگی به م��دارک منتخبین مجلس، 
افزود: تکلیف قانونی ما این نیس��ت که به صورت 
سیستماتیک از وزارت علوم یا حوزه های علمیه یا 
شورای مدیریت دانشگاه آزاد استعام کنیم دوستان 

ما در وزارت کشور این کار را انجام می دهند.

   نظر کارشناس


